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[Ministsron for offentlige arbejder.] 
gerne til lovforslaget, skal jeg tillade mig at 
anbefale forslaget til hurtig og velvillig be- 
handling. 

Jeg tillader mig endvidere for det høje 
ting at fremsætte forslag til lov om kontrol 
med overholdelsen af Det europæiske økono- 
miske Fællesskabs forordning nr. 1111960 om 
afskaffelse af forskelsbehandling med hensyn 
til transportpriser og transportvilkår. 

Lovforslaget er led i den lovgivning, som 
er nødvendig i forbindelse med dansk ind- 
træden i EF, idet EFs rådsforordning nr. 
11/1960, som umiddelbart bliver gældende 
for dansk ret pr. 1. januar 1973, forudsætter 
eksistensen af en national myndighed til at 
varetage kontrolopgaver og til at yde EF- 
kommissionen bistand ved administrationen 
af forordningen. 

Ifølge forslaget udpeges monopoltilsynets 
direktorat som den nationale myndighed, 
således som det også er tilfældet i det tid- 
ligere af handelsministeren fremsatte lov- 
forslag om kontrol med overholdelsen af 
Det europæiske økonomiske Fællesskabs for- 
ordninger om monopoler og konkurrence- 
begrænsninger, herunder rådets forordning 
nr. 1017/1968, der retter sig mod konkur- 
rencebegrænsende aftaler inden for trans- 
porten, og som står i nær forbindelse med 
forordning nr. 11/1960. 

Lovforslaget tillægger monopoltilsynets 
direktorat de selvstændige kontrolbeføjelser, 
som er nødvendige til varetagelse af de på- 
lagte kontrolopgaver. 

Endvidere omfatter lovforslaget fastsæt- 
telse af de sanktioner, som forordning nr. 
11/1960 forudsætter fastsat på nationalt 
plan over for transportvirksomheder m. fl., 
som ikke overholder de dem ved forordnin- 
gen pålagte forpligtelser til at give den 
nationale myndighed de nødvendige oplys- 
ninger om transportpriser m. m. 

Endelig giver lovforslaget hjemmel til at 
udstede eventuelt nødvendige gennemførsels- 
foranstaltninger i forbindelse med udform- 
ning, behandling og opbevaring af visse 
transportdokumenter. 

Lovforslaget har i overensstemmelse med 
krav herom i forordning nr. 11/1960 været 
forelagt EF-kommissionen, som imidlertid 
ikke har haft bemærkninger at gøre til 
forslaget. 

Idet jeg med hensyn til de nærmere en- 
keltheder i lovforslaget henviser til de be- 
moorkninger, der ledsager dette, skal jeg 
hermed anbefale det til hurtig og velvillig 
behandling. 

Udenrigsministeren (Ii. B. Andersen): 
Hermed vil jeg gerne for folketinget frem- 
sætte forslag til folketingsbeslutning om Dan- 
marks ratifikation af den af De Forenede 
Nationers 26. generalforsamling vedtagne æn- 
dring af artikel 61 i De Forenede Nationers 
pagt af 26. juni 1945. Ændringen indebærer, 
at antallet af medlemmer af Det økonomi- 
ske og sociale Råd øges fra 27 til 54. 

Vedrørende ændringens ordlyd henviser 
jeg til forslaget med bemærkninger, idet jeg 
gerne vil fremhæve, at udvidelsen af Det 
økonomiske og sociale Råds medlemstal må 
ses på baggrund af, at rådet med sine kun 
27 medlemmer ikke længere kunne anses for 
repræsentativt for det stadig stigende antal 
medlemmer af De Forenede Nationer, og at 
dets beslutninger derfor savnede den for- 
nødne vægt til, at rådet på tilfredsstillende 
vis kunne udfylde sin rolle som De Forenede 
Nationers hovedorga,n for koordinering af 
DN-systemets virksomhed på det økono- 
miske og sociale område. Behovet for en 
styrkelse af rådet har særlig vist sig efter 
vedtagelsen i 1970 af de særlige planer for 
De Forenede Nationers andet udvildingstiår, 
som pålægger rådet nye omfattende opgaver. 

Den vedtagne ændring af pagten kræver 
for ikrafttræden, at 2/3 af medlemsstaterne, 
herunder de fem permanente medlemmer af 
sikkerhedsrådet, ratificerer den. Ved ud- 
gangen af oktober 1972 havde 35 medlems- 
lande gennemført ratifikationen. 

Idet jeg i øvrigt tillader mig at henvise 
til bemærkningerne til det fremsatte forslag, 
anbefaler jeg det hermed til det høje tings 
velvillige behandling. 

Hermed tillader jeg mig endvidere for 
folketinget at fremsætte forslag til folke- 
tingsbeslutning om Danmarks ratifikation af 
den i London, Moskva og Washington under- 
tegnede konvention om forbud mod udvikling, 
fremstilling og oplagring af bakteriologiske 
(biologiske) og toksinvåben samt om disse 
våbens tilintetgørelse. 

Konventionen blev åbnet for underteg- 
nelse den 10. april 1972 og samme dag 
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underskrevet af Danmark og en række andre 
lande. Hidtil har i alt 99 lande undertegnet 
konventionen. To lande har indtil nu depo- 
neret deres ratifikationsinstrumenter, og ad- 
skillige lande er i gang med ratifikations- 
proceduren. Konventionen træder i kraft, 
når ratifikation er foretaget af 22 lande, 
herunder USA, Sovjetunionen og Storbri- 
tannien, hos hvem ratifikationsinstrumenter 
og tiltrædelsesinstrumenter skal deponeres. 

Der er i de trykte bemærkninger til for- 
slaget nøje redegjort for konventionens for- 
historie og indhold, og jeg skal ikke her 
gentage disse oplysninger. Derimod vil jeg 
gøre nogle bemærkninger om konventionens 
karakter og begrunde regeringens ønske om 
ratifikation. 

Konventionen er blevet til efter årelange 
forhandlinger i nedrustningsudvalget i Ge- 
nève og gentagne drøftelser i FNs general- 
forsamling. Såvel de vestlige som de østlige 
og de uforpligtede lande har under forhand- 
lingerne opgivet visse hidtidige standpunk- 
ter for at nå frem til et resultat, og man kan 
med tilfredshed konstatere, at konventionen 
er et produkt af en lang række staters ind- 
sats. 

Man kan 홢 netop på baggrund af kon- 
ventionens tilblivelseshistorie 홢 både be- 
skrive den som en betydelig landvinding og 
pege på visse mangler. 

Det kan fremhæves, at bestemmelsen i 
art. I I  om tilintetgørelse af bestående lagre 
af de omhandlede B-våben er den første 
egentlige globale nedrustningsforanstaltning 
siden 2. verdenskrig, men man må på den 
anden side beklage, at det ikke samtidig er 
lykkedes at opnå enighed om et forbud mod 
kemiske våben. 

Det er blevet gjort gældende, at konven- 
tionens betydning er begrænset, fordi B- 
våben ifølge sagkundskaben skulle frem- 
byde så stor militær usikkerhed, at deres 
anvendelse under alle omstændigheder ville 
være usandsynlig. Heroverfor kan man frem- 
hæve, at konventionens art. I nu forbyder 
en videre udvikling af disse våben og der- 
med forhindrer en forbedring af våbnenes 
anvendelsesmuligheder. 

Konventionen har ikke noget direkte for- 
bud mod brug af B-våben, men^ forbudet 
mod fremstilling og forpligtelsen til tilintet- 

gørelse af bestående lagre vil i praksis føre 
til samme resultat, og Geneve-protokollen 
af 17. juni 1925 om forbud mod anvendelse 
til krigsbrug af kvælende, giftige eller lig- 
nende gasarter samt af bakteriologiske krigs- 
midler gælder stadig mellem dens parter. 

Konventionen indeholder ikke bestem- 
melser om egentlig kontrol med dens over- 
holdelse. Art. V rummer en forpligtelse til 
samråd og samarbejde om problemer, der 
opstår i forbindelse med konventionen, og 
art. VI hjemler en klageadgang til FNs 
sikkerhedsråd i tilfælde af påståede over- 
trædelser, men denne klageprocedure er 
altså underkastet de permanente sikker- 
hedsrådsmedlemmers vetoret. Dette er i 
øvrigt årsag til, at Sverige endnu ikke har 
underskrevet konventionen. Regeringen me- 
ner imidlertid ikke, at dette punkt kan til- 
lægges en så afgørende betydning, at det 
bør afholde Danmark fra at ratificere kon- 
ventionen. 

Endelig vil jeg fremhæve konventionens 
art. IX, der forpligter parterne til at videre- 
føre forhandlingerne med henblik på at opnå 
enighed om effektive foranstaltninger til 
forbud mod kemiske våben m. v. Denne 
løfteparagraf styrker håbet om, at man gen- 
nem fortsatte anstrengelser også senere vil 
kunne nå et gunstigt resultat for så vidt 
angår C-våben. 

Sammenfattende kan konventionen be- 
tegnes som et virkeligt, om end begrænset 
fremskridt på nedrustningens vej, hvilket 
jeg også gav udtryk for i FN sidste år. 
Danmark, der altid har støttet realistiske 
foranstaltninger på nedrustningsområdet, 
må efter regeringens opfattelse derfor ved 
sin ratifikation bidrage til, at konventionen 
snarest træder i kraft, og jeg anbefaler der- 
for det forelagte forslag herom til folke- 
tingets velvillige behandling. 

Den første sag på dagsordenen var: 

Anden behandling af forslag til lov om kon- 
trol med arbejder af ædle metaller m. v. 

(Første behandling af lovforslaget (nr. 13) 
findes i tidenden sp. 352, udvalgets betænk- 
ning i tillæg B. sp. 43). 

Der var ikke stillet ændringsforslag. 


